

Dear President SCHULZ,

We the undersigned European secular organisations wish to express our deep regret of your decision to invite Pope Francis to address the European Parliament. We do not think it appropriate for any religious leader to be invited to speak to a secular parliament and having invited one what justification can be offered for not inviting others of other religions and competing denominations or sects?

Even many believers can not accept that a religious leader can claim the right to speak on their behalf, because he was not elected to it, any more than the leaders of other religious groups and non-religious Europe. Representation of European citizens should remain the prerogative of the European Parliament.

The invitation is doubly inappropriate given the Catholic Church's doctrinal positions on start and end of life and sexual matters, including women's reproductive rights, the very issues on which they campaign most forcefully, are the very ones on which they are at most variance from their followers, especially in Europe as evidenced by numerous polls and indeed by the extraordinary synod taking place in Rome. And such positions are generally at variance with the majority of the European population as a whole and often in conflict with Human Rights.

Worse, we find today that the religious movement represented by the Pope continues to actively combat human rights, such as the European Union defends, seeking to impose on the rest of society a dogmatic moral vision, in defiance of the principles of freedom of conscience and equality.

Secular Europeans stand for the separation of "state and religion". This principle should also apply inside the institutions of the European Union. If applied rigorously, it is, in our opinion, the most effective way of achieving peace and harmonious relations between the citizens of the European Union, whatever their world views.

Yours sincerely,

Members of the Alliance for a Secular Europe:

Asociacion Madrilenia de Ateas y Librepensadores (Spain)
Association Européenne de la Pensée Libre –Europe (pan-European)
Central London Humanists (UK)
Coordinamento Nazionale delle Consulte per la Laicità delle Istituzioni (Italy)
Egalité, Laïcité Europe. (France)
Esperanto Organisation (pan-European)
European Humanist Federation (pan-European)
European Network Church on the Move (pan-European)
Humanistischverbond (Netherlands)
Internatiomnal Humanist and Ethical Union (pan-European)
Ligue du Droit International des Femmes (France)
National Secular Society (UK)
Observatoire Chrétien de la Laïcité (France)
Reseau d'Action Pour un Etat Laïque (Belgium)

Sidmennt – Icelandic Ethical Humanist Association (Iceland)
Union des Familles Laïques (France)
United Kingdom Pink Triangle Trust. (UK)

Cher président SCHULZ

Nous les organisations laïques européens soussignés tenons à exprimer notre profond regret de votre décision d'inviter le pape Francis à parler devant le Parlement européen. Nous ne pensons pas qu'il est approprié qu'un chef religieux soit invité à s'adresser à un parlement laïque et suite à cette invitation quelle justification peut-on offrir pour ne pas inviter d'autres personnes d'autres religions et confessions ou sectes concurrentes?

Même de nombreux croyants ne peuvent pas accepter qu'un chef religieux puisse revendiquer le droit de parler en leur nom, car il n'a pas été élu pour cela, pas plus que les dirigeants des autres groupes religieux et non-religieux en Europe. Représenter les citoyens européens doit rester la prerogative du Parlement.

L'invitation est doublement inappropriée étant donné les positions doctrinales de l'Église catholique concernant le début et la fin de la vie et les questions sexuelles, y compris les droits reproductifs des femmes, les questions mêmes dont ils militent avec le plus de force, sont ceux-là mêmes sur lesquels ils sont le plus en désaccord avec leurs membres, en particulier en Europe comme en témoignent de nombreux sondages et par le synode exceptionnelle qui a lieu à Rome. Et ces positions sont généralement en désaccord avec la majorité de la population européenne dans son ensemble et souvent en conflit avec les droits de l'homme.

Pire encore, nous constatons aujourd'hui que le mouvement religieux représenté par le pape continue à combattre activement les droits de l'homme, telles que l'Union européenne défend, en cherchant à imposer au reste de la société, une vision morale dogmatique, au mépris des principes de la liberté de conscience et de l'égalité.

Les laïques européens sont en faveur de la séparation de «l'état et la religion». Ce principe devrait également s'appliquer à l'intérieur des institutions de l'Union européenne. S'il est rigoureusement appliqué, il est, à notre avis, le moyen le plus efficace de parvenir à la paix et à des relations harmonieuses entre les citoyens de l'Union européenne, quelles que soient leurs visions du monde.

Veuillez agréer, cher président Schulz, l'expression de nos salutations distinguées.

Membres de l'Alliance pour une Europe Laïque:

Asociacion Madrilenas de Ateas y Librepensadores (Spain)
Association Européenne de la Pensée Libre –Europe (pan-European)
Central London Humanists (UK)
Coordinamento Nazionale delle Consulte per la Laicità delle Istituzioni (Italy)
Egalité, Laïcité Europe. (France)

Esperanto Organisation (pan-European)
European Humanist Federation (pan-European)
European Network Church on the Move (pan-European)
Humanistischverbond (Netherlands)
Internatiomnal Humanist and Ethical Union (pan-European)
Ligue du Droit International des Femmes (France)
National Secular Society (UK)
Observatoire Chrétien de la Laïcité (France)
Reseau d'Action Pour un Etat Laïque (Belgium)
Sidmennt – Icelandic Ethical Humanist Association (Iceland)
Union des Familles Laïques (France)
United Kingdom Pink Triangle Trust. (UK)